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         • Perły samorządu dla gminy
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Rok Wskaźnik G 
dla Gminy Reńska Wieś

Min. wskaźnik Max. wskaźnik Wskaźnik G

w kraju w kraju dla kraju

2013 1 000,87 283,36 33 123,99 1 276,32

2014 1 172,49 343,59 33 560,89 1 358,98

2015 1 232,89 343,97 37 119,57 1 435,18

2016 1 274,76 387,47 35 179,45 1 514,27

2017 1 338,49 424,77 34 825,79 1 596,67

2018 1 356,36 390,29 31 962,75 1 668,68

2019 1 413,38 406,76 31 910,49 1 790,33

2020 1 499,56 454,97 31 028,40 1 956,15

2021 1 663,16 485,66 29 808,10 2 098,22

Dochody ogółem Wydatki ogółem Przychody Rozchody Dochody z PIT Inwestycje

2015 23 396 560,99 zł 21 117 757,91 zł 2 136 778,23 zł 1 042 446,00 zł 4 185 734,00 zł 2 625 705,59 zł

2016 27 628 647,11 zł 26 508 148,46 zł 3 367 135,30 zł 450 000,00 zł 4 753 626,00 zł 5 536 838,63 zł

2017 27 411 333,84 zł 25 496 920,21 zł 4 637 633,95 zł 595 000,00 zł 5 117 939,00 zł 2 799 563,37 zł

2018 30 509 445,56 zł 31 099 892,23 zł 5 957 047,58 zł 364 900,00 zł 5 674 306,00 zł 6 642 644,74 zł

2019 35 533 119,00 zł 35 840 439,91 zł 5 186 600,91 zł 0,00 zł 6 592 694,00 zł 7 505 484,14 zł

2020 43 418 644,20 zł 41 557 780,98 zł 5 079 280,00 zł 0,00 zł 6 764 225,42 zł 10 744 758,49 zł 

Mija połowa obecnej kadencji samorzą-
du – wójta i rady gminy. Czas na krótkie 
podsumowanie po 30 miesiącach pracy. 
MAŁE PODSUMOWANIE

Był to okres intensywnej pracy, realizacji zało-
żonych celów, wielu nowych inwestycji, ale także 
walki z pandemią w ostatnich 14 miesiącach.

O skali tych działań świadczą m.in. liczby, któ-
re jednoznacznie wskazują efekt działań. Taką 
liczbą jest wielkość budżetu, ilość środków prze-
znaczonych na inwestycje, czy tzw. wskaźnik G 
informujący o wielkości dochodów podatkowych 
gminy w przeliczeniu na mieszkańca. W ciągu 

na PÓłmetku 

ostatnich 8 lat ten wskaźnik 
dla naszej gminy zwiększył 
się o ponad 60%.

Ale o efektywności działań 
w tej kadencji świadczą też 
namacalne, widoczne przy-
kłady związane z rozwojem 
budownictwa mieszkaniowe-
go w gminie, nowymi inwe-
stycjami gminnymi, nowymi 
zakładami pracy, poprawą 
stanu naszej infrastruktury. 
Wiele jest też wciąż do zro-
bienia i stąd motywacja do 
dalszej pracy. 

Przebudowaliśmy lub zbudowaliśmy ok. 
17 km kilometrów naszych dróg, w dużej części 
z wykorzystaniem środków zewnętrznych 
(FDS, FOGR, RPO WO). Główną inwesty-
cją drogową była oczywiście ośmiokilometrowa 

ścieżka rowerowa @Szlakiem Kolejowym 
po nieczynnym torowisku. Ale nie tylko na 
drogach prowadziliśmy inwestycje. Wyre-
montowaliśmy budynek tzw. „nowej szkoły” 
w Reńskiej Wsi (inwestycja rozpoczę-

ta jeszcze w poprzedniej ka-
dencji), modernizujemy GOK 
w Reńskiej Wsi, przebudowu-
jemy budynek na cele przed-
szkolne w Większycach. Prze-
budowujemy również boisko 
sportowe w Większycach, też 

dzięki częściowemu dofi -
nansowaniu. W pierwszej 
połowie kadencji powstały 
trzy Otwarte Strefy Rekre-
acji (Reńska Wieś, Długo-
miłowice i Pokrzywnica), 
a także powstało boisko 
przyszkolne w Większy-
cach, oraz zmodernizo-
wano boisko przyszkolne 
w Poborszowie.
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By wspierać budownictwo mieszka-
niowe systematycznie rozbudowujemy 
infrastrukturę drogową i wodno-kanali-
zacyjną, umożliwiając zabudowę kolej-
nych obszarów gminy. Wymieniliśmy lub 
rozbudowaliśmy sieć wodociągową m.in. 
w Radziejowie, Pokrzywnicy, czy Mech-
nicy. Udało się też zakończyć kanalizację 
Łężec, oraz wykonać kilka nowych przy-
łączy kanalizacyjnych w Dębowej.

Udało się „rozruszać” naszą „mini 
strefę inwestycyjną” na tzw. Poligonie. 
Pierwsza inwestycja dobiegła końca, 
kolejna otrzymała już pozwolenie bu-
dowlane, dwie kolejne są w planach. 
Ponadto sprzedajemy kolejne dział-
ki. Również w innych miejscach gmi-
ny widzimy nowe albo rozbudowujące 
się obiekty komercyjne – stacja paliw 
w Reńskiej Wsi, „salon” maszyn rolni-
czych w Większycach, baza jednej z fi rm 
transportowych w Reńskiej Wsi, rozbu-
dowa bazy jednej z fi rm w Pokrzywnicy, 
powstające nowe obiekty w Mechni-
cy, itp. Mamy nadzieję, że służy temu 
sprzyjający klimatu dla inwestorów 
w naszej gminie.

Zrobiono też wiele w temacie ochro-
ny powietrza. Zarówno w 2020 r., 
jak i w roku bieżącym realizujemy gmin-
ny program wymiany nieekologicznych 
źródeł ciepła. Dzięki niemu udało się 
wymienić kilkadziesiąt „kopciuchów”, 
a nasz program współgra z rządo-
wym programem „Czyste Powietrze”. 
B y  p o m ó c  m i e s z k a ń c o m 
w sięganiu po środki z „Czystego 
Powietrza”, które mogą być uzupeł-
niane gminną dotacją, uruchomili-
śmy punkt konsultacyjny wspierający 
w składaniu wniosków. To w tej kadencji, 
z końcem 2019 roku, udało się zre-
alizować pierwszą nitkę gazocią-
gu w historii gminy (ul. Kozielska, 
ul. Reński Koniec, częściowo Pawło-
wicka i duża część Raciborskiej). Teraz 
rozbudowuje się ona o ul. Wyzwolenia, 
a lada chwila „wejdzie” też na ul. Żabią. 
Do sieci gazowej podłączono Urząd 
Gminy, GOK, a jeszcze w tym roku 
na gaz zostanie zmienione ogrzewanie 
w Zespole Szkolno-Przedszkolnym 
w Reńskiej Wsi. Przeprowadzono 
termomodernizację remizy w Łężcach, 
oraz tzw. „nowej szkoły” w Reńskiej Wsi. 

Negatywnym zjawiskiem, które mamy 
nadzieję nasze działania częściowo wy-
hamowują, jest minusowy przyrost natu-
ralny. Wciąż więcej osób w naszej gminie 
umiera niż się rodzi. „Ratują” nas nowi 

mieszkańcy, którzy meldując się w naszej 
gminie niwelują w pewnym stopniu tę 
różnicę. Niestety ostatni rok (2020) czy 
obecny i trwająca pandemia pogłębia 
przepaść między narodzeniami a zgona-
mi naszych mieszkańców.

W CZASIE PANDEMII
Niestety ostatnie 14 miesięcy (czyli 

prawie połowa dotychczasowej kadencji) 
to okres zmagania się naszych mieszkań-
ców i gminy z pandemią i jej skutkami. 
Wspomniałem wyżej o skutkach demo-
grafi cznych (135 zgonów mieszkańców 
w 2020 wobec przeciętnie 90 w latach 
poprzednich). Nasze działania kon-
centrowały się w pierwszej fazie pan-
demii na zapewnieniu bezpieczeństwa 
mieszkańcom i wsparcie służby zdrowia, 
oraz potrzebujących mieszkańców. Stąd 
wsparcie oddolnej akcji szycia i dys-
trybucji maseczek przez wolontariuszy 
(za co ogromnie im dziękujemy), na-
stępnie decyzja o zakupie maseczek dla 
mieszkańców. W środki ochrony osobi-
stej zaopatrzyliśmy w tamtym okresie 
również ośrodki zdrowia, szkoły czy 
strażaków. Realizujemy już od dłuższego 
czasu na terenie gminy usługi „Kuriera 
społecznego”, który pomaga osobom 
niesamodzielnym w różnych pracach 
czy sprawunkach. W pierwszym okre-
sie pandemii uruchomiliśmy też, koor-
dynowaną przez GOPS, sieć pomocy 
świadczonej przez zgłaszających się do 
nas wolontariuszy. Do ok. 30 najbar-
dziej niesamodzielnych osób w gminie 
trafi ały do końca stycznia ciepłe posiłki 
w ramach projektu w którym gmi-
na uczestniczyła. W okresie Bożego 
Narodzenia do 120 osób trafi ła kolacja 
wigilijna (jako substytut tradycyjnego 
spotkania opłatkowego w GOK), a do 
210 paczki świąteczne. Podobnie paczki 
świąteczne trafi ły do 140 osób samot-
nych i niesamodzielnych będących pod 
opieką GOPS z okazji świąt wielkanoc-
nych. 

Wspieramy też przedsiębiorców do-
tkniętych lockdownem. Dwukrotnie już 
umarzano raty podatku od nierucho-
mości najbardziej dotkniętym branżom, 
a w tym roku również część tzw. „korko-
wego” lokalom gastronomicznym. Dano 
też w ubiegłym roku możliwość zwol-
nienia z części czynszu przedsiębiorców 
prowadzących działalność na obiektach 
gminnych. Pozytywnie też rozpatrzo-
no wiele indywidualnych wniosków 
o zwolnienie z podatków i opłat przed-
siębiorców realnie dotkniętych obecną 
sytuacją. Mamy nadzieję, że choć trochę 
mogliśmy wspomóc dotknięte pandemią 
branże gospodarki w naszej gminie.

Olbrzymim wyzwaniem, personalnym, 
organizacyjnym ale też technologicz-
nym, było przejście naszych placówek 
edukacyjnych na tzw. nauczanie zdalne. 
Dzięki naszym zabiegom i skorzystaniu 
z dofi nansowań udało się też pozyskać 
do naszych szkół 120 laptopów, które są 
olbrzymim wsparciem w czasie zdalne-
go nauczania zarówno dla uczniów, jak 
i nauczycieli. 

Nie wiemy jak długo jeszcze będziemy
zmagać się z pandemią i jej skutkami, 
ale ostatnie 14 miesięcy na pewno było 
wymagającym testem dla naszej spraw-
ności, elastyczności (jako urzędu), ale też 
odpowiedzialności, wrażliwości i soli-
darności (jako społeczeństwa). Mam na-
dzieję, że ten test zdajemy przynajmniej 
dostatecznie. 

WIĘCEJ INFORMACJI
Szczególnie w ostatnim czasie, gdy 

pandemia siłą rzeczy ogranicza nasze 
kontakty bezpośrednie, staramy się do-
cierać jeszcze szerzej z naszymi informa-
cjami do mieszkańców. Już od 2019 dzia-
ła nasza nowa strona internetowa, gdzie 
publikujemy aktualności, ważne komu-
nikaty, alerty, przypomnienia o ważnych 
wydarzeniach, ale gdzie również można 
„podpatrzeć” kalendarz wójta. Ze stroną 
powiązana jest nasza gminna aplikacja 
na smartfony, dzięki której informacje 
umieszczane na stronie gminy, czy przy-
pomnienia o wywozie śmieci, trafi ają do 
nas bezpośrednio na komórki. Wyda-
jemy też kilka razy w roku informator 
„Reńskie Wieści”, w którym również 
w skondensowany sposób przekazujemy 
różne ważne wiadomości. Tradycyjnie 
też współpracujemy z mediami lokal-
nymi, a dla wielu naszych mieszkańców 
pierwszym źródłem informacji jest nasz 
prowadzony od początku kadencji profi l 
na Facebooku. Mam nadzieję, że takie 
otwarcie się z informacją na mieszkań-
ców przysłuży się większemu ich zaan-
gażowaniu w sprawy gminy.

CO W DRUGIEJ POŁOWIE 
KADENCJI?

Zamierzamy, po niezbędnych przy-
gotowaniach w ostatnim okresie, zin-
tensyfikować działania związane ze 
skanalizowaniem pozostałych miejsco-
wości w naszej gminie (część Dębowej 
i Długomiłowic w latach 2021-22, 
Poborszów w latach 2022-23, Mechnicę 
i Kamionkę rozpocząć jeszcze w 2023 r.).
Również temat zaopatrzenia w wodę 
części naszej gminy (zaopatrywanej 
z SUW Większyce) jest dla nas prio-
rytetem i zamierzamy rozpocząć prace 

na PÓłmetku 
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KRÓTKO
 RAPORT O STANIE GMINY
Do końca maja radni otrzymają, a mieszkańcy będą 
mogli się zapoznać z Raportem o stanie gminy za 
2020 rok, który sporządza corocznie Wójt Gminy. 
Podczas czerwcowej, absolutoryjnej sesji Rady 
Gminy odbędzie się debata nad przedstawionym 
raportem z udziałem radnych i ewentualnie miesz-
kańców gminy, którzy zgłoszą taką chęć (więcej 
o tym na http://bip.renskawies.pl/bip/raporty-
o-stanie-gminy). 

 NARODOWY 
      SPIS POWSZECHNY 2021
Trwa Narodowy Spis Powszechny Ludności i Miesz-
kań 2021. Wciąż można się spisać internetowo 
poprzez aplikację dostępną pod adresem www.
spis.gov.pl. Nie masz lub nie potrafi sz obsługiwać 
komputera? Nie martw się - pomożemy Ci. Osoby, 
które nie mają komputera lub dostępu do Interne-
tu albo nie potrafi ą obsługiwać komputera mogą 
poprosić o pomoc najbliższych lub udać się do 
URZĘDU GMINY REŃSKA WIEŚ (ul. Pawłowicka 1, 
Reńska Wieś) i zgłosić się do punktu do samospi-
su. Na osobę, która chce się spisać będzie czekać 
specjalnie przygotowany do tego celu komputer 
z dostępem do sieci internetowej. W razie pytań 
lub problemów pomocą będą służyć wyznacze-
ni do tego pracownicy Urzędu  77 405 32 20). 
Ze względu na sytuację epidemiczną warto wcze-
śniej sprawdzić telefonicznie dostępność punktu 
spisowego i umówić się w Urzędzie na konkretną 
godzinę. Można również spisać się przez telefon 
dzwoniąc na infolinię spisową  22 279 99 99. 
Jeśli nie spisaliśmy się sami, musimy spodziewać 
się telefonu od rachmistrza spisowego z numeru
 22 828 88 88, który dokona z nami spisu przez 
telefon. 

 SZCZEPIENIA
Trwają szczepienia i rejestracja telefonicz-
na do Punktu Szczepień Powszechnych przy 
ul. Stalmacha 20 w Kędzierzynie-Koźlu. Pod tymi 
numerami można dokonać rejestracji zgodnie 
z ogólnopolskim programem szczepień ustala-
nym przez rząd:  509 842 442,  690 694 775, 
690 694  999. Rejestracja od poniedziałku 
do piątku od 8 do 14. Punkt czynny jest od ponie-
działku do piątku od 8 do 16, a w dniu dostawy 
szczepionek do 19.00. Wciąż można też rejestro-
wać się do szczepienia drogą internetową przez 
swoje konto e-Pacjent, poprzez infolinię 989, 
lub kontaktując się bezpośrednio z wybranym 
punktem szczepień. 

w tym zakresie. Przygotowujemy się również do absorpcji nowego rozdania 
środków unijnych, które mają szansę „wystartować” na przełomie 2022/23. 
Chcielibyśmy się skupić w ich ramach m.in. na zagospodarowaniu terenów 
nad akwenem Dębowa, terenów pokolejowych, czy systematycznej wymia-
nie źródeł ciepła na ekologiczne w kolejnych obiektach gminnych – szko-
łach, budynkach mieszkalnych, świetlicach, remizach, etc. 

Realizować chcemy, również z wykorzystaniem środków zewnętrznych, 
inwestycje prospołeczne, tj. kluby malucha w Reńskiej Wsi i Mechnicy 
(jeszcze w tym roku), czy klub seniora w Długomiłowicach (w latach 2022/23). 
Przy tej okazji chcemy poddać rewitalizacji nasze dwa byłe dworce kolejowe 
- w Reńskiej Wsi i Długomiłowicach. Również w obszarze edukacji cze-
kają nas kolejne wyzwania, m.in. budowa przedszkola w Mechnicy, moder-
nizacja sali gimnastycznej w Reńskiej Wsi, czy budowa sali gimnastycznej 
w Większycach. Dokończyć chcemy również proces wygaszenia szkoły 
w Komornie i zagospodarowania obiektów poszkolnych.

Dalej zamierzamy systematycznie rozbudowywać i modernizować nasze 
drogi – zarówno te starsze, jak i tam gdzie powstają nowe obszary zabudowy 
jednorodzinnej. W tym celu co roku zlecamy kilka projektów dokumenta-
cyjnych, które są podstawą do przeprowadzenia inwestycji i pozyskiwania 
środków zewnętrznych na nie. Chcemy też systematycznie modernizować 
i powiększać nasz zasób mieszkań komunalnych, który często znajduje się 
w przedwojennych budynkach wymagających remontu – takich obiek-
tów na dziś mamy co najmniej 5. Przynajmniej 2 budynki (na ul. Głównej 
w Długomiłowicach i ul. Kozielskiej w Reńskiej Wsi) chcielibyśmy 
wyremontować jeszcze w tej kadencji.

Mam świadomość, że nie udało się zrealizować 
wszystkich postulatów i wniosków mieszkańców 
w pierwszej połowie tej kadencji. Być może nie 
da się ich też zrealizować w drugiej połowie. Ale 
współdziałamy z radą systematycznie i zgodnie 
z założonym planem staramy się osiągać założo-
ne cele. Przed nami jeszcze, lub tylko, 30 miesięcy 
tej kadencji. Postaramy się je dobrze „przepraco-
wać” dla naszych mieszkańców. 

    Tomasz H. Kandziora
   Wójt Gminy Reńska Wieś

Odwiedzając Długomiłowice 
warto zajrzeć w okolice szkoły, 
gdzie natkniemy się na prawdzi-
we dzieło „wielkiego formatu” – 
mural z wizerunkiem hrabiny na 
koniu i nieistniejącego już nieste-
ty pałacu. Również przy ścieżce 
@Szlakiem Kolejowym spotkamy kolorową „rowerową niespodziankę”. 
Wszystko to powstało w ramach projektu Stowarzyszenie Euro-Country 
realizowanego przez sołectwo i Stowarzyszenie na rzecz Rozwoju Wsi 
Długomiłowice. Pani sołtys Barbarze Franicy gratulujemy pomysłu.

długomiłowiCe 
w kolorze
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W Gdyni po raz piąty odbyła się ogólnopolska Gala rankingu Perły  
Samorządu organizowana przez Dziennik Gazeta Prawna. W jej trakcie 
ogłaszane są wyniki rankingów samorządowych. Miło nam, że Gmina Reń-
ska Wieś otrzymała WYRÓŻNIENIE w kategorii gmin wiejskich powyżej  
5 tys. mieszkańców. Wyróżnienie otrzymał również wójt Tomasz H. Kandziora, 
w kategorii „Włodarz gminy wiejskiej powyżej 5 tys. mieszkańców”. Co ważne 
wyniki rankingów są obiektywne i oparte na analizie danych dokonywanej przez 
partnera merytorycznego rankingu, jedną z wiodących firm consultingowych 
- PwC. Udział w rankingu jest bezpłatny, a zajęte miejsce czy wyróżnienie nie 
jest związane z jakimikolwiek opłatami. To wyróżnienie to oczywiście miły gest 
i mobilizacja dla wszystkich pracujących na rzecz naszej gminy.

Do Urzędu Gminy i Rady Gminy 
dotarła uchwała Regionalnej Izby Obra-
chunkowej w Opolu pozytywnie opiniu-
jąca sprawozdanie Wójta Gminy z wy-
konania budżetu w 2020 r.

Był to rok nietypowy, który w du-
żej mierze upłynął pod znakiem i „pod 
dyktando” trwającej pandemii Covid-19. 
Udało się jednak realizować budżet 
i założone zadania inwestycyjne w miarę 
płynnie, co znalazło odbicie w ocenionym 
przez RIO pozytywnie sprawozdaniu. 

Dochody budżetu zaplanowane na 
kwotę 41,9 mln zł udało się zrealizować 
na kwotę 43,4 mln zł, czyli w 103,5%. 
Również przychody były wyższe niż za-
łożono – zamiast 4,6 mln zł uzyskano  
5 mln zł (głównie to nadwyżka z lat ubie-
głych). W przypadku wydatków było 
wręcz odwrotnie – kwotę wydatków za-
planowanych na 46,5 mln zł zrealizowa-
no w 86,2% i ostatecznie wydatki gminy 
wyniosły 41,5 mln zł. W tych wydat-
kach najwyższą kwotę stanowią wydatki 
związane z oświatą i wychowaniem. Zre-
alizowano je na kwotę 13,1 mln zł, na  
zakładane 14,8 mln zł (88,5%). 

Drugą najważniejszą pozycją wy-
datkową są wydatki majątkowe (inwe-
stycje) które zrealizowano na kwotę  
10,7 mln zł na planowane 12,3 mln zł 
(czyli w 86,8%). Wśród największych  
inwestycji zakończonych w 2020 r. moż-
na wymienić m.in.:
- ścieżkę pieszo rowerową (7 mln zł  
wydatkowane w 2020 r.),
- wykonanie ul. Spokojnej wraz z infra-
strukturą w Większycach (0,82 mln zł 
wydatkowane w 2020 r.),
- wykonanie ul. Tęczowej w Większycach 
(0,17 mln zł wydatkowane w 2020 r.),

Sprawozdanie  
z wykonania budżetu  
w 2020 r.

Perły Samorządu dla gminy

- wymiana sieci  
wodociągowej 
w Radziejowie  
(0,45 mln zł 
wydatkowane 
w 2020 r.),
- wykonanie 
drogi trans-
portu rolnego  
w Długomiłowicach (0,25 mln zł wydat-
kowane w 2020 r.),
- rozbudowa kanalizacji w Dębowej  
(0,16 mln zł wydatkowane w 2020 r.),
- rozbudowa sieci wod-kan w Radziejowie 
(0,15 mln zł wydatkowanych w 2020 r.).

Część inwestycji rozpoczętych w 2020 r. 
kontynuujemy w 2021 r. 

Trzecią najwyższą pozycją wydatkową 
są wydatki związane z rodziną (różne-
go rodzaju świadczenia rodzinne, jak  

np. 500+), które zrealizowano w kwocie 
8,9 mln zł (w 98,9%). 

W miarę płynnie przebiegała realiza-
cja wydatków z Funduszu Sołeckiego 
– wydatkowano prawie 328.000 zł na 
zaplanowane 332.000 zł, czyli zrealizo-
wano Fundusz Sołecki w 98,8%. 

Co bardzo cieszy, udało się zrealizo-
wać to wszystko i kolejny rok budżetowy 
zamknąć bez jakiegokolwiek zadłużenia 
gminy. 


